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Isarescu: O întelegere în piata în privinta dobânzilor este inevitabila; asa se

stabileste pretul

O întelegere în piata este inevitabila  în cazul dobânzilor, pentru ca asa se stabileste pretul, sustine 

guvernatorul Bancii Nationale a României, Mugur Isarescu, el precizând  ca dobânzile nu sunt ridicate

având în vedere ca sunt la jumatate din  rata inflatiei. 

"Ati folosit corect cuvântul crestere artificiala pentru ca o întelegere  în piata este inevitabila. Asa se stabileste

pretul. Nu? Se bate palma  si se stabileste. Când mergeti si dumneavoastra în piata, nu, va  întelegeti cu...sunteti

cumparator si va întelegeti cu vânzatorul. Nu va  luati la bataie cu el. Pâna la urma are loc o întelegere. Deci, e 

foarte corect si din aceasta cauza investigatia Consiliului Concurentei,  care este absolut normala, este dreptul si

datoria lor sa faca acest  lucru, este atât de dificila, pentru ca e vorba de un anumit tip de  întelegere. Nu? Când

legile antitrust au aparut în America asa ca sa va  aduc aminte de ceva, pe la 1900, acolo au aparut prima oara, se

refereau  la dumping. Adica întelegeri de preturi scazute ca sa scoti concurenta  din piata. Deci, nu întelegeri de

preturi ridicate. Acum înteleg ca  deranjeaza faptul ca bancile s-ar întelege sa fie dobânzile prea  ridicate. Şi aici

fac un scurt comentariu. Nu au cum sa fie prea  ridicate când sunt la jumatate din rata inflatiei. Cel care plateste în 

prezent aceasta iesire din represiunea financiara în care am intrat în  ultimii câtiva ani buni este cel care face

economisirea, nu debitorul.  Nu utilizatorul de credite, apropo de discutiile care au loc în spatiul  public. Mai

trebuie sa va uitati si la el, ca el pierde. Şi pierde  masiv. La o inflatie de 16% sa-i dai dobânda de numai 1-2% este

putin.  De aceea si scandalul din Germania. Acolo inflatia este în loc de 16%,  este de 10 - 11% si dobânda de

numai 1%", a spus Isarescu, întrebat daca  s-au înteles bancile pentru cresterea artificiala a ROBOR-ului.

El a afirmat ca printre participantii la piata ar trebui sa existe o  forma de comunicare, altfel nu ar avea cum sa

realizeze tranzactii.

"Am facut aceasta precizare pentru ca am observat ca 'Bai, le-am dat  telefoane sa vedem daca au vorbit'.

Calculatoarele. Pai vorbesc,  comunica între ei, ce sa faca? Cum vrei sa stabileasca, prin semne, prin  telepatii?!

Deci, sa fim mai atenti la aceste discutii si sa le dam  dreptate celor de la Consiliul Concurentei când spun: am luat

toate  datele si le analizam si dureaza mult sa vedem daca sunt întelegeri, ati  spus bine dumneavoastra, artificiale.

Putem sa folosim si alte cuvinte,  care sunt anticoncurentiale, spune presedintele Consiliului  Concurentei, si

acestea sunt de determinat. Acum, referitor la ROBOR,  vad ca a ajuns o mare vedeta. Nu tot ROBOR-ul a ajuns

vedeta.  Dumneavoastra l-ati facut vedeta pe asta la 3 luni de zile. Dar el e si  la over-night, e si la o saptamâna, e

si la o luna. Deci, avem o gramada  de ROBOR-uri. Celelalte nici nu va intereseaza. Acelea sunt mult mai  scazute,

sunt în apropierea ratei de politica monetara. Ce se întâmpla  cu acest ROBOR la 3 luni? Am mai explicat aici.

Unu: este la trei luni.  Deci, cel care coteaza acolo se uita într-adevar si la rata de politica  monetara a noastra, dar

începe sa gândeasca: 'Mai, pe unde se va duce  Banca Nationala cu rata de politica monetara peste 3 luni?'. Şi face

o  evaluare. În economie se numeste speculatie, dar nu în sensul negativ,  de speculant. Speculatia si arbitrajul sunt

instrumente economice. Te  uiti în viitor si încerci sa gândesti unde se duce pretul. Daca va  uitati la momentul în

care am facut acea declaratie cu 'am cam sarit  calul', deci mi-am cântarit cuvintele, nu am spus ca 'au sarit calul', 

ci 'au cam sarit calul', pentru ca se referea la 3 luni de zile. Deci,  ei, în august, asa vedeau Banca Nationala, ca ne

ducem vârtos înainte.  Greseau? Au gresit ca nu ne-am dus asa vârtos. Dar putem sa-i acuzam ca  greseau când

chiar analisti economici, unii de renume si cu functii în  trecut, spuneau 'Duceti-va cu cresteri de 1% pâna ajungeti

la 16%'", a  explicat el.

Guvernatorul BNR a spus ca este foarte multumit de ROBOR la 3 luni si  l-a comparat cu un sondaj, precizând ca

este unul pe bani.

"Deci, spre deosebire de un sondaj: cu cine veti vota?, ala spune: uite  voi vota.... Ăsta e pe bani. Pentru ca în
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momentul în care treci acolo o  cotatie si vine cineva sa-i spuna peste 3 luni 'da-mi banii la nivelul  acesta', trebuie

sa-i dea. Deci, e cu responsabilitate ROBOR-ul la 3  luni. Şi atunci noi suntem multumiti. Eu cel putin sunt foarte

multumit.  Este un indicator de piata monetara. Dar legea si Parlamentul României  în 2010, daca nu ma însel, sau

2011, i-a mai dat o functie. A legat  creditele cu dobânda variabila de acest ROBOR la 3 luni si a devenit un 

indicator cu mare putere sociala. E indicator social. Asta le-a spus  guvernatorul. Şi le-o mai spun o data: 'Mai,

atentie la ROBOR-ul asta la  3 luni, ca are si o alta functie'. Când vedeti un tavalug mediatic de  nemultumire iesiti

cel putin sa explicati. Nu ne lasati numai pe noi,  cei de la Banca Nationala, sa explicam, ca apare imediat acuza:

Isarescu  este avocatul bancilor. Şi nu sunt avocatul bancilor", a sustinut  Isarescu.
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